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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Мая бабуля па кудзелі 
Шыбека Агаф’я Паўлаўна,
а па простаму баба Гапуля,
нарадзілася ў далёкім 1886-м годзе
і была сьведкам усіх пературбацый  
крывавага дваццатага стагодзьдзя.
Жыла ціхамірна. 
Ад Піліпаўкі да Юр’я 
прала кудзелю ці воўну, 
ніколі не мела тэлевізару,
і, наогул, была мая бабуля непісьменная.
Але, калі я сёньня на гэтым сьвеце
каму-небудзь і зайздрошчу – 
то толькі ёй.
Бо мая бабуля размаўляла, 
(а, значыць, і думала!!!) 
не на нейкай там калгаснай трасянцы,
як наш першы Прэзідэнт,
і не на “велікім і могучем”,
як гэта імкнецца рабіць
бальшыня сёньняшніх “белоруссов”,
а на тутэйшай мове,
на якой гаварылі ўсе ейныя аднавяскоўцы,
і якую ў сьвеце называюць беларускай.
Бабульчына мова 
не была сапсавана школьнымі праграмамі,
бо бабуля аніводнага дня нідзе не вучылася. 
Непісьменнасьць выратавала яе
ад чытаньня “мудрых” кніжак і газэт 
наступіўшай савецкай эпохі. 
А, значыць, была бабульчына мова 
як ёсьць народная.
Чысьцюткая і нічым не засьмечаная
Яна ўскаласілася і сасьпела
на тутэйшай гаротнай зямлі.
Я прыгадваю, 
што бабуля была заўжды ў гуморы.
Зазвычай яна сядзела пры вакне, 
пазірала на вуліцу і напявала сама сабе 
песьні.
(Ведама, беларускія і, ведама, народныя.
Як яна іх столькі, непісьменная, вывучыла?!)
Валодала яна таксама 
магіяй розных замоваў,
якімі нярэдка лекавала людзей,
выганяючы зь іх хворасьць.
Яе нехуцавая хацінка, 
нібы тая чараўнічына,
стаяла на самым выгане 
блізу невялікага ўзбалотка.
Пад вакном рос вялікі куст бэзу,
на гародзе -- тры высачэнныя ігрушыны,
а па мяжы да самага балота -- сьлівы.
(Калі я займеў сваю хату, 
то найперш завітаў на бабульчыну сялібу,
адзьдзяліў маленькі адводачак
ад таго бабчынага бэзу 
і пасадзіў яго пад вакном свайго жытла.
Цяперака гэта ўжо вялікі куст, 
і мне хочацца верыць,
што разам зь ім жыве нейкі кавалачак
неўміручай бабчынай душы.)
Колькі я сябе памятаю, 
бабуля ніколі нікому 
ні на што не скардзілася
і не вымагала, каб яе нечым забясьпечылі 
ці нешта адрамантавалі.
Часам мне думаецца, 
што яна і не здагадвалася аб тым,
што на сьвеце існуе савецкая ўлада –
“самая чалавечная ў сьвеце”.
Пасьля сьмерці дзеда Сёмкі
бабуля амаль штодня хадзіла ў расьцяроб– 
недалёкія кусты, 
дзе выламвала дзьве-тры сухіх лазіны,
нясьпешна цягнула іх волакам дахаты,
секла на дровы і складала пад павецьцю.
Увесну яна садзіла пад рыдлёўку 
на сваім агародзе пад грушамі
соткі дзьве-тры бульбы.
А ўвосень, раней чым мы зьбіраліся 
дапамагчы ёй тую бульбу выкапаць,
яна пасьпявала яе выбраць 
і зьнесьці ў клець.
Адзіным, чым мы ёй дапамагалі,
быў трохлітровы бітончык малака. 
Яго штовечар насілі да яе 
спачатку мае старэйшыя браты і сёстры,
а пазьней, калі мне было ўжо гадоў зь 
дзесяць, 
ад іх пераняў гэтую эстафету і я.

(Працяг на 2-й стар.)

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Баба Гапуля

Нашы школы застаюц-
ца ці не адзіным асярод-
кам, дзе яшчэ крышачку 
падтрымліваецца культ зда-
ровага жыцця. Але трэба 
помніць, што гэты культ – не 
толькі заняткі спортам і ад-
мова ад алкаголю і тытуню, 
але і здаровае харчаванне. 
Якраз у гэтай сферы ляжыць 
мноства праблем, якія, зда-
валася б, у наш час лёгка вы-
рашыць. 

Ці ведаеце Вы, як харчу-
юцца нашы дзеці, калі яны, 
абараняючы гонар школы, 
выступаюць на раённых 
спаборніцтвах? У лепшым 
выпадку, калі надыходзіць 
абедзенная пара, яны сталя-
юць голад нейкім сухім пра-
дуктам і бутэлькай халодна-
га напою. Але і тое не купіш 
на месцы правядзення кро-
са ці лыжных гонак. Ні на 
адным раённым спартовым 
мерапрыемстве чамусьці 
не прадугледжана ніякага 
харчавання для дзяцей. 
Прабегшы свае кіляметры 
дзеці вымушаны парой ча-

каць некалькі гадзін, пакуль 
спаборніцтвы не скончац-
ца, і настаўнік не атрымае 
камандзіровачныя, каб тады 
дабрацца да цэнтра горада і 
нешта купіць. Выпіць шклян-
ку цёплага чаю або з’есці 
комплексны абед – гэта 
толькі мара для дзетак 21-га 
стагоддзя ў Бешанковіцкім 
раёне. 

Не так даўно, у сярэдзіне 
студзеня, нашы школьнікі 
выступалі на чэмпіянаце 
раёна па міні-футболе. 
Гульні праводзіліся па гру-
пах адначасова ў Вярхоўі 
і Бешанковічах. Кожнай 
камандзе прыходзілася 
гуляць 4-5 гульняў цягам 
двух – трох гадзін. Дзеці, 
якія паехалі з дому раніцай, 
вярнуліся назад толькі 
познім адвячоркам. Адразу 
пасля гэтага ўся без выклю-
чэння каманда футбалістаў 
Пяцігарскай школы цягам 
некалькіх тыдняў правяла 
... на бальнічных ложках. 
Школьнікі апавядалі, што 
ў спартовай зале было хо-

ладна. І паміж чарговымі 
гульнямі распатнелыя юныя 
спартоўцы паспявалі добра-
такі прамёрзнуць. Зразуме-
ла, што шклянку гарбаты ім 
не прапанаваў ніхто. 

“Крывінка” прапануе 
адпаведным інстанцыям, 
якія адказныя за спар-
товыя мерапрыемствы, 
арганізоўваць на кожна-
га спартоўца паўлітра бя-
сплатнай гарбаты(то бок 
чаю), і даць магчымасць 
дзецям набыць нешта з 
ежы тут жа, блізу спар-
товай пляцоўкі. Выяздны 
гандаль з мінімумам неаб-
ходных прадуктаў павінен 
стаць правілам любых ра-
ённых спаборніцтваў. Яшчэ 
лепш, калі на базе той жа 
школы, дзе праводзяц-
ца спаборніцтвы, будзе 
арганізавана гарачае харча-
ванне. Эканоміць трэба не 
на гэтым. У іншым выпадку 
ад усіх тых мерапрыемстваў 
застаецца больш шкоды, 
чым карысці.          

Г.Станкевіч.

Я вучу дзяцей нямецкай мове 
не толькі ў Пяцігарскай школе, 
дзе ўсе прадметы выкладаюцца 
па-беларуску. Двойчы на тыдзень 
я працую ў Асінаўскай пачатко-
вай школе, дзе ўсе прадметы вы-
кладаюцца на мове суседняй, ня-
хай і брацкай краіны. Але вялікай 
розніцы ў мовах дзяцей, шчыра 
кажучы, няма. Нягледзечы на 
тое, што адна школка працуе на 
роднай мове, а другая – на ру-
скай, у абедзвюх дзеці гамоняць 
на вясёлай трасянцы. Звонкае 
дзеканне і цеканне гучыць як у 
Пяцігарску, так і ў Драздах. Хаця, 
і гэта факт, вальней на роднай 
мове прамаўляюць пяцігарскія 
школьнікі. Яно і зразумела: баль-
шыня ўрокаў тут выкладаецца 
па-беларуску. А вось, напры-
клад, у трэцім класе Асінаўскай 
школы беларуская мова гучыць 
толькі чатыры ўрокі на тыдзень: 

на адзіным уроку беларускай 
літаратуры, на двух уроках бе-
ларускай мовы і яшчэ на ўроку 
“Чалавек і свет”.  У процівагу бе-
ларускай на тыдні вучням даецца 
аж шэсць урокаў рускай мовы і 
літаратуры. Але, нягледзечы на 
такую татальную русіфікацыю, 
паспяховасць па рускай мове не-
высокая. І дыктанты, і сачыненні 
пішуцца бальшынёй школьнікаў 
з процьмай памылак. І толькі 
нейкія 5 – 10 адцоткаў вучняў 
здольныя больш-менш засвоіць 
тую замежную для іх мову.

А ці трэба тое рабіць? Можа, 
лепей накіраваць энергію вучняў 
на вывучэнне роднай мовы? 
Няўжо на думку ўсёведаючага 
Прэзідэнта адной гадзіны бела-
рускай мовы на тыдзень дастат-
кова, каб захаваць сваю нацыя-
нальную адметнасць? Досвед 
іншых краін, той жа Расеі, паказ-

вае, што ўсе яны найвышэй ста-
вяць родную мову. Мова суседніх 
краін у процівагу сваёй роднай 
тут ніколі не прапагандуецца. 

Чаму б і нам, беларусам, 
не паспрабаваць агульнымі 
намаганнямі скрануць справу з 
мёртвай кропкі? Сёння гэта вы-
глядае важней, чым забяспячэн-
не народа каўбасой і півам. Бо 
толькі ў той дзяржавы, якая мае 
сваю душу, ёсць шанец застацца 
ў гісторыі. А колькасць з’едзенай 
каўбасы і выпітага піва на гэта 
аніяк не ўплывае. 

А цяпер уявіце сабе дзень, 
у якім на нашым беларускім 
тэлебачанні ўсе перадачы гу-
чаць на роднай мове. І навіны, і 
спорт, і, нават, Прэзідэнт у сва-
ёй штодзённай перадачы: “Як 
накарміць краіну” гаворыць па-
беларуску. У мяне чамусьці гэта 
не атрымоўваецца. Вы запярэчы-

це, што дзеля такога цуда неаб-
ходны масавы ўздым свядомасці, 
так званае цунамі беларусізацыі. 
Але, папраўдзе, трэба не так ужо 
і шмат: даць магчымасць тым, хто 
сёння гаворыць па-беларуску, 
свабодна прапагандаваць род-
ную мову, прапанаваць ім вя-
дучыя месцы на тэлебачанні... 
Але пры гэтай уладзе такога 
мы не ўбачым. А таму і заўтра 
нашым дзецям, як сёння нам з 
вамі, зноўку прыйдзецца ста-
ляць душэўны голад не родным 
словам, а півам і каўбасой, гала-
суючы за адзінаправільны курс. 
Курс, якім мы ідзём да таннай 
расейскай нафты, да калгаснага 
п’янства, да чужых каштоўнасцей. 
Выракаючыся сваёй гісторыі, 
культуры і Богам дадзенай род-
най беларускай мовы.

Г.Станкевіч.

“Крывінка” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана для спам-
павання на сайце http://haradok.belarda.
org/ у раздзеле “Незалежныя выданні” на 
старонцы  “Крывінка”.

Вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/

Як працуе адзіны гарадоцкі 
аўтобус?

Добра .......................................... 0%
Здавальняюча ........................... 6%
Кепска ....................................... 12%
А ён працуе? ............................. 72%
Не ведаю ................................... 10%

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

Шаноўны чытач! Адкажыце на пытанні (падкрэсліце варыянты адказа) і 
дашліце анкету на адрас рэдакцыі. Дзякуй!

Апытанне  аб выданні 
1. Як Вы ацэньваеце змест выдання?
	 •	 выдатны
	 •	 добры
	 •	 здавальняючы
	 •	 нездавальняючы

2. Як Вы ацэньваеце вёрстку выдання?
	 •	 выдатная
	 •	 добрая
	 •	 здавальняючая
	 •	 нездавальняючая
	 •	 не	ведаю

3. Для мяне цікавы матэрыялы пра (укажыце тры пазіцыі):
 1. Дачу;
 2. Здароўе
 3. Спорт;
 4. Выхаванне дзяцей;
 5. Жанчын;
 6. Узаемаадносіны;
 7. Адукацыя;
 8. Аўтамабілі; (гл. стар.2)

Аб’явА

21-ГА ЛЮТАГА – ДЗЕНЬ РОДНАЙ МОВЫ Мой радаводРОДНАЯ МОВА
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адносіцца да пейзажных паркаў пераход-
нага тыпу. Першапачаткова ён меў сіметрычна 
–восевую будову. У канцы 19-га стагоддзя яго 
перапланавалі, а напачатку 20-га парк прыняў 
рысы пейзажнага. Апошнім яго ўладаром быў 
адвакат Мядзведзкі, які купіў маёнтак у 1905-м 
годзе.

У новым варыянце парк не мае выража-
най кампазіцыйнай восі. Аднапавярховы дом 
на высокім цокальным паверсе, дзе сёння 
размешчана дзевяцігадовая школа, ляжыць у 
самай высокай частцы парка. Парадны двор 
сядзібы быў дэкарыраваны па перыметру веч-
назялёным самшытам і рэдкімі экзотамі. Сёння 
захаваліся экзэмпляр бярозы плакучай, група 
буйналістай ліпы і кусты венгерскага бэзу. З 
боку ў’езда да сядзібы знаходзіцца невялікі 
дом з чырвонай цэглы, які Мядзведзкі будаваў 
для сына, і будынак канюшні. З супрацьлегла-
га боку ляжаць службовыя будынкі.

Парк мае тэрасную будову. Тэрас усіх тры, 
перапады вышынь паміж імі складаюць ад 
1,5 да 3-х метраў. Па баках тэрасаў расце гу-

стая, ў адзін рад, ёлка. Часткова захавалася 
сетка ліпавых алей рознай шырыні. Бакавая, 
параўнальна шырокая алея старога парка, 
стала цэнтральнай. Шырыня яе складае 4 
метры, дрэвы ў радзе стаяць на адлегласці 
1 метр. На ўсход ад сядзібы ляжыць паляна, 
якую з паўднёвага ўсходу акаймляе вялікі 
масіў з ліпы, бярозы і дуба. Узлесак яе вельмі 
маляўнічы. Тут расце унікальная для Беларусі 
сасна кедравая еўрапейская з калонападоб-
най кронай, лепшы ў Беларусі клён серабры-
сты Віера (вышынёй каля 20-ці метраў) з ма-
гутным калонападобным стамбуром, вольха 
шэрая рассечаналістая, клён татарскі, шызая 
ружа. Захаваліся таксама тры сасны вейму-
тавай (кожнай больш за 100 год), дзве таполі 
Пятроўскага, дзве сасны кедравай сібірскай.

Працягам парка з паўночна-заходняга 
боку з’яўляецца сад, закладзены вузкай па-
ласой па пакатаму схілу пагорка. Уздоўж 
грэбня схілу, на адной восі з уяздной алеей, 
праходзіў маршрут для шпацыру. Ён быў пад-
крэслены аднарадовай разрэжанай пасадкаю 

ліпы, якая не перашкаджала аглядаць акру-
жаючыя краявіды. А яны былі цудоўныя. Най-
больш маляўнічай была панарама паўночнага 
накірунку. Пярэдні план яе ўтвараў сад, 
асабліва прыгожы ў час цвіцення. Далей—
падковападобная пойма, па-мясцоваму – стаў, 
акружаны амфітэатрам пакатых схілаў. У сваю 
чаргу, з боку поймы і асабліва яе супрацьле-
глага берага выдзяляюцца маляўнічыя кон-
туры сядзібы, падкрэсленыя востраверхімі 
ёлкамі, і сярод сада, на вяршыні збягаючых 
уніз тэрас -- маёнтак. Невялікі парк(каля 6 
га), які мае вельмі зручнае размяшчэнне, 
зліваецца ў адно з прыроднымі краявідамі, а 
далёкія перспектывы візуальна пашыраюць 
яго межы ў некалькі разоў. У мяккіх контурах 
поймы, у вузкай пасачцы звілістага ручая, у 
паркавых кампазіцыях выражаецца даскана-
ласць і гармонія прыродных і рукатворных 
пейзажаў.

Парк з’яўляецца помнікам прыроды і мае 
дэндралагічнае значэнне.

Г.Станкевіч.
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НІчЫЙНАЯ 
ДАРОГА

Яна невялікая, усяго нейкая сотня 
крокаў, але яна існуе. Яна знаходзіцца 
там, дзе гравійка, што вяла на ранчыц-
кую закапаную два гады таму пад зямлю 
ферму, амаль ушчыльную падыходзіць 
да аб’яздной дарогі Мінск – Віцебск. 
Дарогам, каб канчаткова сустрэцца, не 
хапае нейкіх паўсотні метраў, аднаго 
скачка ўбок. І тыя паўсотні зазвычай за-
стаюцца недагледжанымі ні ўзімку, ні 
ўлетку. Але калі адсутнасць на іх грэйдэ-
ра летам можна і не заўважыць, то пас-
ля кожнай зімовай завеі той “апендыкс” 
аўтамабілістам прыходзіцца паліваць 
“крывёю і потам”, каб вырвацца з снега-
вых абдымкаў. Але з іх не асабліва вы-
рвешся, бо “апендыкс” знаходзіцца на 
самым павароце. А перад паваротам, 
як вядома, хуткасць трэба зніжаць. А 
ў дадатак сюды спіхваецца снег, як з 
аўтамагістралі, так і з гравійкі.

Колькі часу я правёў тут з рыдлёўкаю 
цягам апошніх пятнаццаці гадоў, якія 
пражыў у Ранчыцах, ведаюць толькі тыя 
снегавыя завеі. А колькі ненарматыўнай 
лексікі прыйшлося ўжыць! 

Парой я думаю, ці не звярнуцца мне 
ў дарожную службу, каб тут мне налічылі 
нейкія грошы за ручную расчыстку 
“апендыксу” ад снегу. За 15 гадоў лічба, 
пэўна, набярэцца шасцізначная. А мо ле-
пей прыватызаваць той кавалак, зрабіць 
яго сваім і браць плату за праезд, як гэта 
робіцца ў цывілізаваных краінах? Магу 
вас запэўніць, што тады дарога будзе 
ачышчаная ад снегу і ўдзень і ўначы. Вось 
толькі ці дазволяць мне стаць уласнікам 
таго “апендыкса” чыноўнікі? Думаю, яны 
знойдуць добры дзесятак артыкулаў і 
параграфаў, згодна з якімі дарога павінна 
заставацца дзяржаўнай. Чаму ж толькі ў 
тых чыноўнікаў няма аніякіх параграфаў, 
каб перадаць “апендыкс” камусьці на ста-
лае абслугоўванне – сёння пакуль што 
нікому невядома.  

Г.Станкевіч.

Калі рыхтуюць валёнкі?
Як дзяржгандлю зарабіць гэтай мароз-

най зімой  -- зразумела. Таварам №1 для яго 
застаецца гарэлка. Цэны на яе няўмольна 
ўздымаюцца, аб’ёмы продажу няўхільна ра-
стуць. А таму пытанняў, як папоўніць дзярж-
бюджэт, у чыноўнікаў не ўзнікае. 

Для тых жа “белых варон”, якія не ўжываюць 
моцных напояў, можна параіць для сугрэву 
абуць валёнкі. “Цёпла нагам – цёпла ўсяму 
чалавеку”, -- гаворыць народная мудрасць. 
Але прапанаваць нешта вартае замярзаючым 
жыхарам дзяржгандаль не ў стане. Пэўна, ён 
працуе па другой народнай мудрасці: “Рых-
туй санкі, то бок валёнкі, улетку”.Таму ў разгар 
студзеньскіх і лютаўскіх маразоў у асартымен-
це мясцовага “Універсама” валёнкі знайсці 
вельмі складана. Па словах прадавачак, на па-
чатку зімы тут было завезена толькі каля 60-ці 
пар, бальшыня якіх мела не вельмі прывабны 
выгляд і па ўсіх паказчыках, акрамя цаны, са-
ступала азёркаўскім валёнкам. Праўда, і цана 
складала толькі трэць ад цаны на саматужныя 
валёнкі. Іх даўно раскупілі, а новай партыі 

даводзіцца чакаць чамусьці даволі доўга.
Трэба прызнацца, што беларускія вытвор-

цы не хочуць зрабіць гэты традыцыйны для 
краіны тавар канкурэнтназдольным. А гэта 
як-ніяк дадатковыя мільёны для дзяржавы і, 
мусіць, новыя рабочыя месцы для беларусаў. 
Замярзаючая Эўропа сустрэла б сёлета гэты 
тавар на “Ура!”. Усё, чаму крызіс навучыў наш 
гандаль, гэта лёзунгу “Купляйце беларускае!”, 
які можна ўбачыць над прылаўкамі з прадук-
цыяй, што мае нізкую якасць і аналагічныя 
дызайнерскія распрацоўкі. Ды й такога тавару 
хадавога памеру на паліцах не знайсці днём з 
агнём. 

Вось і сёння ляжаць у нашым “Універсаме” 
сіратлівыя галёшы, і ніяк не могуць дачакац-
ца валёнак. І не дачакаюцца, бо іх разбяруць 
раней, чым тыя завязуць. Таму і “белыя ва-
роны” мусяць, пэўна, не выстаўляць нейкія 
патрабаванні да дзяржгандлю, а, як боль-
шасць у краіне, пераходзіць на радыкальныя 
спосабы сагравання. 

Л.Паўлава.

сЕМ сЛАВУТАсЦЯў БЕШАНКОВІЦКАЙ ЗЯМЛІ 

У другой палове студзеня 
Пяцігарскую школу ратавалі 
ад холаду. Мо трохі “Крывінка” 
дапамагла, а мо здрыганулася 
халоднае сэрца чыноўніка, але 
школу забяспечылі брыкетам, 
адрамантавалі зламаны кацёл і 
нават аднекуль прывезлі плён-
ку, каб звонку забіць падгніўшыя 
вокны. У школе адразу паця-
плела. Тыя тэрмометры, якія 
яшчэ ў першай палове студзеня 
адмаўляліся ўздымаць тэмпера-
туру вышэй 10 градусаў, сёння 
паказваюць +15 +17. У цэлым у 
школе на пачатку і ў сярэдзіне 

лютага створаны больш-менш 
нармальны цеплавы рэжым, калі 
ўжо хочацца не толькі распра-
нуцца, але і падумаць пра сінусы 
і косінусы. 

Шкада толькі, што клопат пра 
навучальную ўстанову аказаўся 
такі запознены. Як вынік -- высокі 
ўзровень захворвання ў школе ў 
сярэдзіне і напрыканцы студзеня. 
Памяркуйце самі: 25-га студзеня ў 
школе адсутнічаў 31 вучань з 45-
ці, 27-га – 18, назаўтра – 14, яшчэ 
праз дзень – 21. Настаўнікі амаль 
не хварэлі, бо яны народ больш 
загартаваны, ды й маглі сагра-

ваць сябе ў холад, рухаючыся па 
класе. Дзеці ж маюць не такую да-
сканалую і трэніраваную сістэму 
цепларэгуляцыі арганізма, таму 
і пацярпелі найбольш. Іх не 
ўратавалі ні фізкультхвілінкі, ні 
вопратка.

Пяцігарская школа ледзве 
трымалася ўсе апошнія зімы. Каб 
стварыць аварыйную сітуацыю, 
патрэбны былі ладныя маразы 
цягам нейкага тыдня. Калі яны 
надарылася, то вытрымаць эк-
замен, на жаль, змаглі не ўсе. Бо 
надта ўжо шмат было нароблена 
памылак. І галоўная з іх наступ-

ная. Школа, якая знаходзіцца на 
тэрыторыі аграгарадка “Драз-
ды”, што ўзводзіўся залетась, не 
толькі не рамантавалася, а на-
ват не была ўключана ў пералік 
аб’ектаў, якія патрабуюць 
тэрміновы рамонт. 

Настаўнікі сцвярджаюць, 
што на памылках трэба вучыц-
ца. Хаця чыноўнікам лепей было 
б вучыцца на чужых памылках. 
Грамадству гэта абыходзілася б 
не так балюча.  

Г.Станкевіч.

НА ПАМЫЛКАХ ВУчАЦЦА

Хаця, шчыра прызнаюся,
што парой быў ад таго занятку не ў 
захапленьні. 
Бо так не хацелася 
кідаць свае гульні з раўналеткамі 
і перціся цэлы кілямэтр вясковай вуліцай.
Каб зэканоміць час,
я шыбаваў наўпрост гародамі. 
Але ж за тую “работу”
бабуля ніколі не забывалася адзьдзячыць.
Кожны пасыльны атрымоўваў грошы,
капеек 15 ці 20.
Узгадваю, як бабуля ў прыцемку
нясьпешна раскручвае насоўку,
у куточку якой захоўваліся 
ўсе яе зьберажэньні,
бярэ сваімі парэпанымі пальцамі манету
і працягвае яе ўнуку. 
Я зь нецярпеньнем пазіраю 
за маруднымі бабульчынымі рухамі,
сьпешна дзякую і стрымгалоў лячу да сяброў
працягваць свае забаўкі.
Тыя капейкі я асабліва не ашчаджаў,
а спраўна траціў на цукеркі ці халву.
а аднойчы ўлетку 
нават на пачак “Нёману”,
які каштаваў у той час 22 капейкі, 
і які мы з маім сябрам раўналеткам Міколам 
выпалілі цягам нейкай гадзіны,
схаваўшыся на палетку сярод калгаснага 
ільну.
Праўда, паліць па-сапраўднаму 
я так і не навучыўся,
але гэта ўжо зусім іншая гісторыя.
Мой жа старэйшы брат 
быў больш ашчадлівы за мяне,
а таму сабраў з бабульчыных капеек 
аж 50 рублёў
(рэшту даклаў бацька)
і купіў сабе ровар, 
на якім пазьней гойсаў і я.
Але перад бабуляй сёньня мне сорамна 
Не за той пачак “Нёману”, 
а  зусім за іншы ўчынак.
Аднойчы я 
(пяці ці шасьцікляснік і круглы выдатнік) 
прынёс ёй малако
і, мусіць, меў вольны час,
бо цягам добрай гадзіны 
тлумачыў непісьменнай 
і, на маю тагачасную думку,
няшчаснай старой,
што наша Зямля круглая,
што яна круціцца вакол Сонца etc.
Рэагуючы на мае “адкрыцьці” 
бабуля раз-пораз усплясквала рукамі,
а напрыканцы па-філязофску заўважыла:
“А ўнучок ты мой дарагі! 
Сьвет вялік, можа і праўда.”
Прабач мяне, родная! 
Замест таго, каб займацца “асьветніцтвам”,
я павінен быў захаваць у памяці
не асобныя моманты пра цябе, 
а тваё кожнае слова.
Я ж не занатаваў 
аніводнае песьні,
аніводнае замовы,  
пра што зараз шкадую
больш за ўсё на сьвеце...
Калі я сёньня ўспамінаю бабулю, 
то выразна ўяўляю ейную сухарлявую по-
стаць,
увесь у барознах-маршчаках твар
і спрацаваныя рукі з вузлакаватымі венамі.
Колькі тыя рукі пажалі жыта
можна толькі здагадвацца.
На фотаздымку, 
які я зрабіў за паўгода да ейнай сьмерці,
бабуля стаіць на ржышчы зь вязьмом у 
руках...
Апошні год свайго бясконцага зямнога жыцьця
яна дажывала ў зяцевай хаце,
днямі седзячы пры вакне,
склаўшы рукі на каленях, 
зьлёгку ківаючыся і сьпяваючы напаўголасу  
свае несканчоныя песьні.
У гэтыя дні яна нагадвала мне 
падбітую птушку, якая ўжо больш 
ня можа самастойна ўстаць на крыло.
І мне было яе да сьлёз шкода,
як таго верабейку,
якога я выпадкова прышчаміў дзвярыма.
Калі я спрабаваў яго адпаіць вадой, 
ён толькі зяхаў дзюбай.
Адчуваючы, што ён доўга не працягне, 
я выпусьціў яго на волю. 
Ужо тады я зразумеў, 
што мы дарэмна адарвалі бабулю ад яе 
каранёў,
ад прывычнага ўкладу жыцьця,
бо ў нашых цёплых “харомах” з тэлевізарам
яна паступова згасала.
Яна пакінула нас ва ўзросце 93 гады,
перажыўшы на 36 гадоў сваю дачку -- маю 
маці.
Найдаражэйшыя мне людзі пайшлі з жыцьця 
ў далёкім 79-м, трыццаць гадоў таму, 
калі я заканчваў школу і трымаў іспыты
ў сельгасакадэмію.
Маці -- у жніўні,
а бабуля на паўгода раней – у лютым. 

Г.Станкевіч.

 9. Адпачынак;
 10. іншае_____________________________________________________

4. У выданні мяне цікавіць: ( укажыце тры пазіцыі)
 1. матэрыял пра мясцовую ўладу;
 2. матэрыял пра мясцовыя праблемы ( камунальныя, дабраўпарадкавання,   

  праца арганізацый);
 3. матэрыял пра  Віцебшчыну;
 4. матэрыял пра падзеі ў краіне;
 5. аналітычныя матэрыялы;
 6. прыватныя абвесткі;
 7. матэрыял пра землякоў;
 8. вынікі інтэрнэт-апытання;
5. Рэдакцыі трэба больш пісаць пра ( пазначце тры адказа):
 1. праблемы мясцовай ўлады;
 2. мясцовыя праблемы жыхароў;
 3. дасягненні ўладаў;
 4. вядомых асоб раёна;
 5. спартыўныя мерапрыемства;
 6. гісторыю рэгіёна і краіны
 7. пісаць пра____________________________________________________
Паведаміце пра сябе:
1. Пол: муж; жан. 2. Узрост  да 20 гадоў;  20-35 гадоў; 36-55 (60); 55(60)  і больш;
3.Адукацыя: сярэдняя ; сярэдне-спецыяльная; незакончаная вышэйшая; вышэйшая
4. Сацыяльны статус: бюджэтны работнік; працоўны; студэнт; прадпрымальнік; часова не 

працуе ( беспрацоўны), пенсіянер.
Анкету дасылайце ў рэдакцыю. Даслаўшыя некалькі анкет атрымаюць сувеніры.
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Наколькі Мінску грэе 
сэрца Януковіч?

НА ЛЫЖАХ В ГРОБУ НЕУДОБНО 

Одышливые чиновни-
ки бегут на лыжах с 
н и т р о г л и ц е р и н о м 

в кармане, валидолом под 
языком и проклятиями на 
языке. Наверняка многие из 
них могли бы показать справ-
ку о состоянии здоровья, в 
которой написано, что фи-
зические нагрузки не реко-
мендуются. Но эти справки, 
хранимые для санаториев, в 
лыжный день на всякий слу-
чай прячутся в сейф. Уж если 
вся власть выходит, остаться 
дома нельзя: вдруг нелады с 
сердцем начальство посчита-
ет саботажем? А о том, чтобы 
без всяких болезней просто 
сказать: «Не люблю лыжи и 
не выйду, и вообще я предпо-
читаю играть в пинг-понг, так 
что отстаньте», - никто из них 
не помышляет даже в самых 
смелых фантазиях.

Мне давно уже не жалко 
белорусских чиновников, 
омерзительных в своем не-
избывном страхе. Мне не 
жалко, когда их унижают в 
телеэфире. Мне противны их 
трясущиеся от страха руки, 
когда они идут на трибуну с 
докладами, после которых их 
распекают на потеху электо-
рату. Мне смешны их попыт-
ки во время совещаний не 
встречаться с Лукашенко гла-
зами. Все знают, что если он 
наткнется на чей-то прямой 
взгляд, тому, кто осмелил-
ся не отвести глаз, придется 
быть распятым публично. И 
потому все старательно дела-
ют вид, будто конспектируют 
мудрейшие речи. Но иногда 
бэтэшные камеры скользят 
по их бумагам, и можно уви-
деть: чиновники ничего не 
записывают. Они рисуют чер-
тиков, играют сами с собой в 
крестики-нолики или шизоф-
ренически сосредоточенно 
заштриховывают всю поверх-
ность листа бумаги. Главное – 
не поднимать голову. Не быть 
замеченным. Не дышать. При-
кинуться ветошью. И тогда, 
может быть, пронесет.

Так что пусть подвинутся на 
краешек многомудрые ана-
литики, утверждающие, будто 
чиновничество в Беларуси 
крайне недовольно Лукашен-
ко и в конце концов в стране 
грянет аппаратный путч. Ни-
когда не грянет. Страх силь-
нее любого недовольства, а в 
их случае – даже сильнее не-
нависти. Они будут бояться и 
ненавидеть, но из последних 
сил бежать на лыжах по жел-
тому от собачьих нужд снегу, 
чувствуя себя так, будто к но-
гам привязали пудовые гири, 
а легкие сжались до размера 
горошин. Будут бояться и да-
вать показания друг против 
друга, а то и просто доносить. 
Будут бояться и ждать, не по-
явится ли, как в древнерим-
ских пьесах, бог из машины, 

который как-нибудь сам все 
это закончит. Будут боять-
ся и держать под подушкой 
свидетельства собственной 
ненависти на случай, если 
древнеримский персонаж 
все-таки выйдет из машины. 
И надеяться, что не умрут 
раньше. Кошмарная все-таки 
у чиновников жизнь, а вот не 
жалко их.

Это в сказке Корнея Чуков-
ского спаситель появлялся в 
обличье кенгуру и сообщал 
дрожащим перед Таракани-
щем зверям, что усатый вели-
кан на самом деле – «жидко-
ногая козявочка-букашечка». 
Но эти-то все знают – и про 
жидконогость, и про козявоч-
ность. Им не нужны пророки 
в образе кенгуру. А все равно 
– трясутся от страха.

Мы-то с вами, конечно, со-
всем другие. Мы – бесстраш-
ные. Мы ничего не боимся. 
Мы клеймим власть открыто, 
в полный голос. Мы не на-
крываем телефон подушкой, 
когда собираемся дома с 
друзьями, чтобы с наслаж-
дением эту власть обругать: 
подслушивайте, гэбисты, - 
нам скрывать нечего! Если 
мы обличаем режим по теле-
фону, заодно обращаемся и к 
вечному «товарищу майору»: 
а мы вас не боимся! Мы мо-
жем дать отпор хамоватому 
гаишнику и бросить в лицо 
омоновцу «преступник». Нас 
никогда не уничтожит страх. 
Но нас может уничтожить 
лень.

Мы бесстрашны, но лени-
вы. Сидя за компьютером и 
наслаждаясь горячим кофе, 
мы можем справиться с ро-
той ОМОНа и вообще со всем 
режимом, если они, конеч-
но, соизволят явиться прямо 
сюда, в уютную комнату. Мы 
разочаровываемся, когда на 
площадь выходит несколько 
десятков человек, и удивля-
емся – «а почему так мало? 
Не-е-ет, все-таки слаба оппо-
зиция!», - но не отрываемся 
от кофе и компьютера, пред-
почитая вести виртуальную 
борьбу с режимом. При этом 
мы говорим себе: «А чего сей-
час куда-нибудь выходить? 
Их там семьдесят человек, 
ну буду я семьдесят первым, 
это ничего не изменит. Зато в 
день выборов я точно выйду 
на площадь! А таких, как я, 
десятки тысяч. Вот это будет 
сила!»

Таких действительно много. 
Смелых и ленивых. И причин, 
чтобы не идти на площадь, 
тоже может быть много. Я все 
понимаю: грипп, холодно, на 
работе нужно задержаться, 
ребенка не с кем оставить, да 
и просто лень тащиться куда-
то, иногда через весь город, и 
непонятно, зачем. В худшем 
случае разгонят и еще дубин-
кой по почкам треснут, в луч-

шем – дадут полчаса постоять 
на морозе с портретами, от 
которых будут шарахаться 
прохожие, идущие в сосед-
ний ресторан. Все равно про-
хожие не подойдут и не спро-
сят, кто это на портретах, не 
знают они Автуховича и знать 
не хотят, так зачем куда-то 
идти? Уж лучше выходить на 
площадь раз в четыре года, 
а потом быстро возвращать-
ся к любимому компьютеру 
и писать комментарии по 
поводу того, что оппозиция 
сплоховала и не сделала ре-
волюцию: мы-то были готовы 
поучаствовать, пять лет дома 
сидели, но сегодня вышли!

Так и будет, если записать в 
свой органайзер: «раз в пять 
лет – выход на площадь, же-
лательно с возвращением 
домой до полуночи, чтобы 
успеть порезвиться в Интер-
нете по поводу слабой оппо-
зиции». Согласна, что выборы 
– фактор мобилизующий. Но 
ничего не произойдет, если 
оставшийся до них год мы 
проведем в Сети. Тем более 
что с 1 июля даже это не будет 
гарантировано.

В конце концов, победа 
и освобождение страны от 
Лукашенко и прочего исто-
рического мусора нужны не 
оппозиции, а каждому из нас. 
И те, кто ждет, что придет оп-
позиция и сметет режим, поч-
ти не отличаются от запуган-
ных чиновников, ожидающих 
бога из машины. Я не призы-
ваю ходить на площадь каж-
дый день или даже каждый 
месяц. Но каждый, кто хочет 
победы, должен что-то для 
этого делать. Например, хотя 
бы распечатывать важную 
информацию с оппозицион-
ных сайтов в паре десятков 
экземпляров и, возвращаясь 
с работы, бросать в почтовые 
ящики в своем подъезде – 
пара минут, а дело полезное. 
Или звонить всем знакомым, 
не подключенным к Интер-
нету, и сообщать о времени 
и месте проведения акций. 
Или рассылать информацию 
всему контакт-листу. Или 
предлагать все-таки прийти: 
встретиться с друзьями неча-
сто получается при всеобщей 
занятости, так почему бы не 
назначить встречу на площа-
ди? Отличное, по-моему, на-
чало вечера. А потом – хоть 
на «Аватар», хоть в клуб, хоть 
в гости.

Что может сделать каждый 
из нас? Больше, чем я могу 
придумать. Так предлагайте. 
Давайте действовать - все, 
кто не хочет пускаться в бег 
на лыжах по вышестоящему 
свистку. Иначе так вся жизнь 
пройдет – в ожидании пере-
мен и неготовности в них уча-
ствовать. А в гробу на лыжах 
как-то неудобно.

Ирина  Халип.

«Гэта не лепшы варыянт 
для афіцыйнага Мінска, — так 
пракаментаваў верагодную пера-
могу лідэра Партыі рэгіёнаў на вы-
барах у суседзяў мінскі аналітык 
Андрэй Фёдараў. — У Януковіча 
імідж прамаскоўскага палітыка. 

Беларускае кіраўніцтва, трэба 
думаць, пабойваецца, што апы-
нецца ў цені. Для Масквы Украіна 
безумоўна важнейшая за Бела-
русь». 

Іншая рэч, дадае Фёдараў, 
што праз нейкі час у адносінах 
Расіі з Украінай усё стане на свае 
месцы, бо насамрэч Януковіч — 
праўкраінскі палітык. Больш за 
тое, ён кроўна зацікаўлены ага-
роджваць сваіх сяброў з бізнесу 
ад экспансіі з усходу, гаворыць эксперт.

Ён прагназуе: у любым выпадку Мінск 
будзе змушаны ратыфікаваць падвеша-
ную яшчэ ў мінулым стагоддзі дамову 
пра мяжу з Украінай. Гэты «вісяк» элемен-
тарна тармозіць эканамічную супрацу. 
І наогул, у выпадку перамогі Януковіча 
дачыненні па лініі Кіеў — Мінск стануць 
болей прагматычнымі.

У адрозненне ад Юшчанкі, новы 
прэзідэнт не будзе прыбірацца ў тогу 
медыятара паміж аўтарытарнай белару-
скай уладай і дэмакратычнай Еўропай. 
На час заціхнуць, мабыць, і энергетыч-
ныя гульні, разлічаныя найперш на тое, 
каб ціснуць на псіхіку Маскве: вось мы 
зараз запусцім трубу Адэса — Броды ў 
аверсным рэжыме і да т.п. 

Хоць шукаць альтэрнатывы расійскім 
энерганосьбітам усё роўна давядзецца 
і Мінску, і Кіеву. І гэта аб’ектыўна лепш 
рабіць у звязцы — як паміж сабой, так і 
з Еўразвязам.

Ну, а з Бруселем беларуская ўлада 
цяпер і так размаўляе без пасярэднікаў. 
І пры ўсёй непадатлівасці наўрад ці за-
хоча страчваць гэты козыр. Заходні тыл 
патрэбны дзеля таго, каб ямчэй упірацца 
рогам перад Масквой.

Што да нібыта паразы дэмакратыі ва 
Украіне, то і гэтая выснова павярхоўная. 
Як ні парадаксальна, але гэтыя выба-
ры паказваюць, што дэмакратычная 
сістэма стрымак ды і процівагаў у нашых 
паўднёвых суседзяў умацавалася. 

Так, там шмат бруду і карупцыі, 
саўковая спадчына ўчэпіста трымае ў 
палоне і эліты, і электарат. Але ўжо ста-
ла дадзенасцю палітычная канкурэнцыя. 
Там вышэйшы ўзровень свабоды прэсы. 
Там улада — пры любых персаналіях — у 
значна большай ступені, чым у нас, зму-
шана лічыцца з настроямі ў грамадстве. 
Асабліва з улікам таго разлому ў краіне — 
практычна напалам, які адлюстравалі гэ-
тыя выбары. Пры такім раскладзе абвяш-
чаць апанентаў «адмарозкамі», ладзіць 
усялякія вендэты вельмі небяспечна.

Дарэчы, многія эксперты мяркуюць, 
што небяспека правадырства была б 

значна мацнейшая, калі б апынулася пры 
стырне тэрмаядзерная Юлія Цімашэнка. 

«Добрая навіна — не перамагла 
Цімашэнка, дрэнная навіна — перамог 
Януковіч», — змрочна пажартаваў на ра-
дыё «Свабода» публіцыст Анатоль Стрэ-
ляны.

Краіну яшчэ будзе ліхаманіць. Но-
ваму прэзідэнту прарочаць праблемы 
з легітымнасцю. Дэмакратыя ўвогуле 
клапотная справа. «Гэта пытанне 
каштоўнасцяў, — гаворыць беларускі 
палітолаг Валер Карбалевіч. — Для 
кагосьці найважнейшы парадак любым 
коштам, для іншага найважнейшай ёсць 
дастатковая ступень свабоды. Дэмакра-
тыя — гэта не выбар ідэальнага кіраўніка, 
а хутчэй магчымасць змяніць таго, хто не 
падабаецца».

У Беларусі працэс электаральнай 
ратацыі кіроўных эліт заблакаваны вось 
ужо другое дзесяцігоддзе. Можна ківаць 
на высокі рэйтынг нязменнага прэзідэнта. 
Але ў краіне выпаленага палітычнага 
поля ўсе рэйтынгі вельмі ўмоўныя. Іх сэнс 
страчваецца. Ну як можна разважаць, на-
прыклад, пра рэйтынг Сталіна ці Брэжне-
ва? Народ у прынцыпе не ведае альтэр-
натывы. Народ лічыць выбары выключна 
дэкаратыўнай, цырыманіяльнай рэччу: 
ну схадзіў на ўчастак піва папіць…

Ва Украіне барацьба ідзе ў рэале. 
Вось і цяпер пра перамогу Януковіча мы 
разважаем толькі гіпатэтычна. Напэўна 
пачнуцца спрэчкі. 

Але ў любым выпадку некалькі неза-
лежных экзіт полаў (за што ў нас даюць 
па галаве) — як рэнтген, што прасвечвае 
падлік галасоў.

Тут тузінам працэнтаў налева напра-
ва не пакідаешся.

Доўгі час фішкай беларускай ула-
ды была сытая стабільнасць. Але міф 
пасыпаўся, як толькі Расія прыкруціла 
кранік. І зараз усё ясней, што стагна-
цыя будзе доўга і пакутліва вылазіць 
бокам. Нас абгоняць суседзі, якія ўжо 
перажывуць да таго часу эканамічную і 
палітычную ломку.

Аляксандр Класкоўскі, 
БелаПАН.

Одно	 из	 самых	 печальных	 зре-
лищ	 в	 Беларуси	 –	 лукашенковская	
лыжня.	И	не	потому,	что	Лукашен-
ко	 в	 лыжном	 костюме	 не	 шибко	
эстетичен.

И	 не	 потому,	 что	 отврати-
тельны	 профессиональные	 лыж-
ники,	 которые	 замедляют	 бег,	
чтобы	не	прийти	к	финишу	рань-
ше,	 чем	 им	 разрешат.	 А	 потому,	
что,	кроме	спортсменов,	пэтэуш-
ников	 и	 Лукашенко,	 на	 лыжню	 по	
приказу	 выходят	 белорусские	 чи-
новники.	 Они	 в	 большинстве	 сво-
ем	немолоды	и	нездоровы.	Перед	забегом	они	думают	о	том,	что	хорошо	бы	не	
финишировать	с	сердечным	приступом,	а	еще	желательно	не	финишировать	
насовсем.	Но	их	выгоняет	из	дома	страх.

Калі	 разважаць	 просталінейна,	 то	 ў	 беларускіх	 вярхах	 нібыта	
павінны	 пляскаць	 у	 ладкі	 без	 пяці	 хвілін	 трыумфу	 Януковіча	 ва	
Украіне.

У	 вачах	 добрай	 часткі	 публікі	 яго	 прыход	 да	 ўлады	 ставіць	
сімвалічны	крыж	на	 ідэалах	аранжавай	рэвалюцыі,	 якая	пяць	 гадоў	
таму	так	напалохала	беларускае	начальства.

І	тутэйшыя	дзяржаўныя	СМІ,	трэба	меркаваць,	старанна	адпра-
цуюць	гэтую	тэму.	Вось,	маўляў,	наеліся	нашы	паўднёвыя	суседзі	хва-
ленай	дэмакратыі	ад	пуза.	Пераканаліся:	гэта	не	сала,	ёю	сыты	не	
будзеш!

Але	такія	дубовыя	сілагізмы	—	прымітыў	для	піпла.	На	справе	ўсё	
больш	складана.
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«Дажынкі» ў крэдыт
Днямі ў інтэрнэт быў выкладзены пры-

кладны план з «Асноўнымі мерапрыемствамі 
па падрыхтоўцы Лідскага раёна» за подпісам 
ужо былога кіраўніка Гродзеншчыны 
Уладзіміра Саўчанкі. Намеснік старшыні 
Лідскага райвыканкама Яраслаў Мікавоз 
пацвердзіў яго існаванне. Па словах 
супрацоўнікаў лідскіх дзяржаўных устаноў, 
цяпер дакумент рассылаецца ім для азнаям-
лення.

Пра тое, як збіраюцца дзяліць дажынкавы 
пірог коштам 170 мільёнаў даляраў (!), трохі 
пазней, а зараз адказ на галоўнае пытанне — 
адкуль возьмуцца грошы?

Фінансаванне свята ў апошнія гады 
пераклалася з рэспубліканскіх плячэй на 
рэгіянальныя. За сродкі дзяржаўнага бюджэ-
ту будуць пабудаваныя толькі гарадскі ста-
дыён і Лядовы палац — як жа без яго — ды 
адрамантаваны мясцовы каледж.

Дапамога ад вобласці большая — каля 
$11 мільёнаў. Галоўная частка гэтых грошай 
пойдзе на рэстаўрацыю Лідскага замка.

Ажно 58% ад бюджэту «Дажынак 2010» 
($100 мільёнаў!) плануюць атрымаць з 
банкаўскіх крэдытаў. Прынцыпы «гуляць дык 
гуляць» і «пасля нас — хоць патоп» загоніць 
Ліду ў даўгі на дзесяцігоддзе наперад. Летась 
кобрынскія ўлады таксама набралі крэдытаў, 
але іх колькасць была ўтрая меншая за сёлет-
нюю.

Здаровае цела…
Дажынкі не былі б дажынкамі, калі б у 

Лідзе не пачалі будаваць Лядовы палац. Ён 
будзе каштаваць $7,5 мільёна. Два футболь-
ныя стадыёны — адзін новы, другі адраман-
таваны — абыдуцца яшчэ ў $3,75 мільёна. 
Нарэшце, спарткомплекс — тыя самыя $3,75 
мільёна.

«Хіт сезона» — аквапарк у крэдыт. Усе 
$15 мільёнаў на яго будаўніцтва мусяць 
выдзеліць банкі.

Дарэчы, кобрынскі аквапарк фатальна не 
загружаны праз адсутнасць ахвотных пла-
ваць.

… ці здаровы дух?
У адрозненне ад спорту, культурна 

гістарычная праграма выглядае беднавата. 
Нарэшце дачакаецца рэканструкцыі гонар 
горада — Лідскі замак. Рамонтныя працы бу-
дуць каштаваць удвая танней за аквапарк.

Раздзел «культавыя аб’екты» скарочаны 
да мінімуму. Рамонт пяці храмаў умясцілі 
ў $200 тысяч. І то, крыніцы фінансавання 
большасці з іх дагэтуль нявызначаныя. Толькі 
з касцёлам усё зразумела — на яго гро-
шай няма, а таму капітальны рамонт будзе 
праводзіцца за сродкі грамадзянаў. Да слова, 
адна грамадская прыбіральня ў цэнтры Ліды 
будзе каштаваць больш за ўсе храмы…

Спонсара на помнік Гедыміну за $300 ты-
сяч таксама пакуль няма.

Мясцовым уладам не дае спаць спакойна 
поспех 3D кінатэатра «Кіеў» у Мінску, білеты 
на кінасеансы ў які распрадаюцца на месяц 
наперад. Таму наступным горадам з 3D стане 
менавіта «дажынкавая» Ліда.

Мяркуючы па досведзе мінулых гадоў, з 
кожным месяцам праект будзе разрастацца 
ўсё мацней. Раённыя чыноўнікі разумеюць, 
што «Дажынкі» — унікальная магчымасць 
падаіць карову з фактычна невычэрпным за-
пасам малака, і таму хочуць запланаваць як 
мага больш мерапрыемстваў. Калі правілы 
правядзення свята застануцца ранейшымі, 
наступная магчымасць комплекснага рамон-
ту горада надарыцца прыблізна праз 100 
гадоў.

Ягор Марціновіч.

ЖАДНОСТЬ ФРАЕРА
Курица - не птица, Польша – не загра-

ница. Всегда надо отличать народ-
ную мудрость от глупых шуток. 

Глупая шутка советских времен превра-
тилась в психологический комплекс бело-
русской политики. Польша для официального 
Минска - враг, а белорусские поляки - враги в 
квадрате, потому что они  поляки и еще оппо-
зиционеры.  Поэтому уже который год громят 
независимый Союз поляков.

Признаюсь, люблю во время дружеской 
вечеринки с  друзьями порассуждать  о вине 
польской элиты в деле уничтожения белорус-
ской национальной идентичности и культуры. 
Вспоминаю заносчивую шляхту и полониза-
цию белорусских земель. Обязательно упре-
кну польского собеседника в имперских за-
машках по отношению к восточным соседям. 
Хотя также приятно найти у себя каплю поль-
ской крови и ощущать, что польский язык для 
тебя - не китайская грамота.

Еще больше люблю пощекотать нервы 
своим русским друзьям. Хит любого застолья 
после 5 рюмки - моя теория про белых рус-
сов, нетронутых татарами. Мне самому нра-
вится думать о себе, как о прямом потомке 
кривичей и прочих граждан Киевской Руси, 
сохранивших свой чистый облик на фоне 
татаро-монгольских нашествий: ведь я такой 
и высокий, и русый,  и обликом светл. Конеч-
но, все эти анекдоты часто ложатся в основу 
национальной легенды, врастают в  постула-
ты национальной идеологии, делают их эмо-
ционально окрашенными. Но превращать эти 
анекдоты в основу вашей реальной деятель-
ности - верх идиотизма.

Можно щекотать нервы и подкалывать по-
дружески, хотя и здесь мера важна. При этом 
я люблю ездить к соседям и отношусь к ним 
с глубоким уважением, понимаю значение и 
силу этих государств,  масштаб их интеллек-
туального влияния на белорусское общество, 
место в современном мире. Должна быть  
грань между вашим самомнением и тем, как 
вы его проявляете  в реальной жизни.

Удивляет терпение поляков. Несколь-
ко лет подряд белорусские власти унижают 
польское меньшинство. Перечитайте архивы 

«Белорусского партизан» - скандал за скан-
далом. Замордовали буквально уже поляков. 
Но когда-нибудь им же надоест терпеть это 
белорусское вероломство. Пока Минск поль-
зовался фантомными болями польского вели-
чия, разводил их на желании играть главную 
роль в Восточной Европе. Польские политики  
в ответ возились с белорусским лидером и 
временами готовы были обменять несколько 
сотен своих земляков на большие политиче-
ские интересы. Но ситуация выходит за рамки 
здравого смысла.

Всегда хочется увидеть лицо белорусско-
го официального идиотизма. Хочется посмо-
треть в глаза тому конкретному чекисту, кото-
рый, например, отдал приказ облить машину 
Анжелы Борис краской и проткнуть гвоздем 
колеса.  Явно это будет одутловатое лицо с 
признаками дегератизма или молодое лицо 
садиста, которое лет через 10 тоже станет 
одутловатым с признаками раннего алкого-
лизма. А что за лицо приказало вломиться в 
дом в городе Ивенец. Кому так нетерпелось  
отобрать этот мягко говоря скромный «до-
мик в деревне»? Неужели дом в Ивенце  стоит 
той финансовой помощи, которую Лукашенко 
ждет из Европы и которую, в результате, не 
дождется в ближайшее время.

Я могу понять сильные чувства, которые 
толкают человека на безумные поступки. В 
отношениях между мужчиной и женщиной 
это случается довольно часто - от любви до 
ненависти один шаг, и предательство в самых 
чудовищных формах здесь  не редкость. Силь-
ное чувство лишает людей рассудка, но это 
справедливо исключительно для отношений 
между двумя людьми, а не двумя народами 
или двумя государствами. В противном случае 
рождается фашизм со всеми последствия.

 
Не сомневаюсь, что президент Лукашенко 

презирает всех вокруг - и поляков, и русских. 
Однако следует держать свои чувства в узде 
и не заниматься  пакостями, от которых уже 
всех тошнит. Особенно, если эти пакости мел-
кие.

Павел Шеремет, 
«Белорусский партизан».

Грамадскі туалет 
даражэйшы за пяць храмаў

Вітражы на віцебскім вакза-
ле былі ўсталяваныя ў першыя 
гады незалежнасці Беларусі і 
даўно мулялі вочы чыноўнікам 
сваёй «ідэалагічнай 
н я в ытр ы м а н а с ц ю » . 
Цяпер у будынак 
сярэдзіны XX стагод-
дзя ўсталёўваюцца 
таніраваныя лю-
стэркавыя вокны, а 
вітражы, па словах 
начальніка вакзала, 
цытую: «выкінутыя ў 
металалом».

Не дэмантаванымі пакуль 
засталіся вітражы на фасадзе 
будынка, але хутка дабяруцца 
і да іх.

Парэшткі былой прыгажосці 

можна назіраць на будаўнічай 
пляцоўцы. Ніхто не падбаў пра 
асцярожны дэмантаж адной са 
славутасцяў Віцебска. Падоб-

на на гэтую складаную апера-
цыю не знайшлося ні грошаў, 
ні жадання.

Нагадаем, што па патраба-
ванню Аляксандра Косінца, 

якое ён выказаў 3 снежня 2009 
года на паседжанні штаба, 
тэрмін рэканструкцыі вакзала 
скарочаны на 10 месяцаў. Ця-

пер працы павінны 
прасці ў два эта-
пы і скончыцца 1 
ліпеня 2010 года, 
замест трох этапаў 
з заканчэннем 
працы ў красавіку 
2011 года.

Таксама стар-
шыня Віцебскага 
а б л в ы к а н к а м а 

загадаў аформіць у адзіным 
стылі Прывакзальную плош-
чу і прылеглую да яе частку 
вуліцы імя Кірава.

ЗНІШчАНЫ ўНІКАЛЬНЫЯ ВІТРАЖЫ 
З «ПАГОНЯЙ» 

Лідскія «Дажынкі 2010» будуць каштаваць 485 мільярдаў рублёў ($170 мільёнаў). На 
што іх патрацяць?

У першыя дні года быў названы чарговы горад шчасліўчык. Гонар атрымаць тыпа-
вую рэканструкцыю райцэнтра дастаўся Лідзе.

Бюджэт сёлетніх «Дажынак» б’е ўсе рэкорды. Зрэшты, тэндэнцыя назіраецца з году 
ў год. У рублёвым эквіваленце бюджэт свята павялічваецца штогод — «Орша 2008» — 
320 млрд, «Кобрын 2009» — 330 млрд, «Ліда 2010» — 485 млрд.

Падчас рэканструкцыі чыгуначнага вак-
зала ў Віцебску знішчылі ўнікальны ком-
плекс вітражоў з выявамі гербаў абласных 
гарадоў. Цэнтрам кампазіцыі быў вітраж з 
гербам «Пагоня» і надпісам «Беларусь» на 
бел-чырвона-белым фоне. 

«Завтра твоей страны» 
анализирует, в каких сферах 
российского бизнеса за по-
следние пять лет лучше всего 
удалось реализовать себя бе-
лорусам.

Вместе с выходцами из Бе-
ларуси, которые изначально 
отдали предпочтение россий-
ским, европейским и амери-
канским учебным учреждени-
ям, белорусские специалисты 
составляют значительную 
прослойку топ-менеджеров в 
российских компаниях. Сфе-
ры, где особо ценят белору-
сов - ИТ, интернет, телекомму-
никации и финансы.

В сфере высоких техно-
логий хорошо известно имя 
Дмитрия Конаша - регио-
нального директора Intel в 
России и СНГ. Он закончил Бе-
лорусский государственный 
университет информатики и 
радиоэлектроники, а потом 
аспирантуру в Оксфорде и 
бизнес-школу во Франции. 
Бывший гомельчанин Павел 
Терещенко, занимая долж-
ность генерального дирек-
тора «Ростелекома», до июня 
2009 года отвечал за развитие 
бизнеса. Он уволился после 
назначения нового руководи-
теля «Ростелекома».

Среди более молодых 
успешных менеджеров вы-
деляется Дмитрий Цедрик, 
возглавивший в 2010 году 
«Медиахолдинг первый аль-

тернативный». Раньше Дми-
трий работал в «Белтелекоме» 
и МТС. В этой же отрасли про-
явил себя и выпускник Бел-
госуниверситета Александр 
Страх, который возглавляет 
юридическую службу по за-
щите интеллектуальной соб-
ственности в России и стра-
н а х С Н Г 

«Май-
к р о с о ф т Рус».

Еще больше востребованы 
белорусские специалисты и 
уроженцы Беларуси в финан-
совой сфере: Андрей Омель-
чук - вице-президент Москов-
ского банка реконструкции 
и развития, Юлия Анохина 
- вице-президент фонда пря-
мых инвестиций «Сумма-
капитал», Сергей Шейков 
- управляющий директор по 
работе с корпоративными 
клиентами инвестиционной 
группы «Олма».

Достаточно много бело-
русов работает в качестве 
антикризисных менеджеров 
и специалистов-управленцев. 

Своими проектами по араб-
ским инвестициям в Беларусь 
известен бывший управ-
ляющий партнер минской 
фирмы «Системное бизнес-
консультирование» Михаил 
Чучкевич. Сейчас он - дирек-
тор проектного офиса «Росна-
но». Должность заместителя 
генерального директора по 
корпоративному управлению 
и реструктуризации компа-
нии «Амтел-Фредештайн» до 
сентября 2009 года занимал 
бывший минчанин Нико-
лай Халько. В авиационном 
холдинге AirUnion работал 
первым заместителем управ-
ляющего директора Сергей 
Колтович. Выпускник Бело-
русского государственного 
университета информатики и 
радиоэлектроники Алекс Кан-
торович возглавлял аналити-
ческую службу МДМ-банка.

В список «Завтра твоей 
страны» вошли только те спе-
циалисты, которые занимают 
либо занимали в названный 
период первую-вторую по-
зиции в компаниях. За ними 
следует достаточно внуши-
тельный шлейф уроженцев 
Беларуси и выпускников 
белорусских вузов, которые 
пока сидят в аналитических 
отделах, являются замести-
телями или начальниками 
управлений и департаментов. 
И надо сказать, что с каждым 
годом их становится все больше.

Какие «мозги» утекли из Беларуси

Отток 
высококва-

лифицированных 
специалистов за 
рубеж является оче-
видным фактом для 

белорусского 
рынка.

В январе недобор налоговых доходов в бюджет страны составил 200 млрд. 
рублей. Об этом заявил министр финансов Андрей Харковец 4 февраля в Мин-
ске на коллегии Минфина. 

Недобор доходов в бюджет 
составил 200 млрд. рублей

«В посткризисный период 
напряженность в экономике 
и финансах государства со-
храняется», — заявил он. Как 
считает министр, об этом сви-
детельствуют итоги января 
2010 года. В республиканский 
бюджет без учета доходов 
фондов поступило 2 трлн. ру-
блей, что соответствует уров-
ню апреля прошлого года.

«По сравнению с плано-

вой динамикой доходов бюд-
жет уже недобирает порядка 
200 млрд. рублей. Провалены 
поступления по НДС, акци-
зам, налоговым доходам от 
внешнеэкономической дея-
тельности, — констатировал 
глава Минфина. — Если по 
внешнеэкономической дея-
тельности еще можно найти 
объяснение, то результаты по 
НДС и акцизам — следствие 

недостаточных темпов роста 
в экономике». По словам Хар-
ковца, это является «тревож-
ным сигналом» по всем уров-
ням бюджетной системы.

«Сегодня должен быть 
проведен анализ формиро-
вания налоговой базы с оцен-
ками, где мы отстаем, и пред-
ложениями по исправлению 
ситуации», — подчеркнул 
Харковец.


